
Kázání Růžďka 15.9.2024       Bůh jako smluvní partner         (vstup 253)
Introit:  V  návalu  rozlícení  skryl  jsem  před  tebou  na  okamžik  svoji  tvář,  avšak  ve  věčném
milosrdenství jsem se nad tebou slitoval, praví Hospodin, tvůj vykupitel.“ „Je to pro mě jako za dnů
Noeho, kdy jsem se přísahou zavázal, že už nikdy vody Noeho zemi nezatopí. Právě tak jsem se
přísežně odřekl rozlícení i pohrůžek vůči tobě. I kdyby ustoupily hory a pohnuly se pahorky, moje
milosrdenství  od  tebe  neodstoupí  a  smlouva  mého  pokoje  se  nepohne,  praví  Hospodin,  tvůj
slitovník.“ (Izajáš 54, 8-10)
Píseň 191
Modlitba                                                                      Čtení: Matouš 20, 1-16
Křest Marek Škabraha
Píseň 352                                                            Text kázání: Jeremjáš 31, 31-34
Milí přátelé, bratři a sestry,
  byli jsme dnes svědky křtu malého Marečka Škabrahy. Křest je vlastně takovým potvrzením nebo
podpisem nové smlouvy s Bohem. Samozřejmě v případě křtu malého dítěte nám chybí jeho osobní
vyznání víry. V této chvíli je tento křest něco jako předmanželská smlouva, kdy zástupně berou na
sebe rozhodnutí rodiče a kmotři. Nicméně při konfirmaci, až v péči rodičů vyroste, pak může sám svůj
křest s vírou potvrdit a vstoupit do „manželské“ smlouvy s Bohem naplno.
  Sám Hospodin připodobňoval už tu starozákonní smlouvu s Izraelem k manželství. Četli jsme výrok
Hospodinův: Oni mou smlouvu porušili, ale já jsem zůstal jejich manželem. Bůh zůstává věrný i
tehdy, když je lid nevěrný. Nicméně přesto Bůh naznal, že tu Starou smlouvu uzavřenou na hoře Sinaj
skrze Mojžíše není člověk schopen dodržovat. A tak připravil smlouvu lepší, novou. A starozákonní
proroci Izajáš, Jeremjáš i Ezechiel o tom již několik staletí dopředu informovali.  „Hle, přicházejí
dny,  je  výrok  Hospodinův,  kdy  uzavřu  s  domem  izraelským  i  s  domem  judským  novou
smlouvu.“ 
  Než se k ní ale dostaneme, tak bych se s vámi rád zamyslel nad tím, že Bůh je vlastně ten nejlepší
právník.  On  je  původcem vynálezu,  kterému se  říká  smlouva. Dnes  je  smlouva  běžnou  a  velmi
důležitou věcí v různých pracovně právních vztazích. Ve smlouvě je jasně stanoven předmět smlouvy,
smluvní strany a také je jasně řečeno např. kolik práce za kolik peněz, kolik bude stát nájem na měsíc,
za  jakých  podmínek  se  smlouva  ruší  apod.  Vyhotovenou  smlouvou  se  předchází  nejasnostem  a
zbytečným konfliktům. A případným neplněním smlouvy lze zase postupovat podle právních kroků.
Nést  si  následky,  platit  penále,  nebo  naopak  získat  náhradu.  Atd.  Mnoho  věcí  ve  světě  je  dnes
provázáno různými smlouvami.  Někdy ale třeba může člověk naletět,  neuváženě se zavázat a pak
platit  jako  mourovatý.  Člověk  by  si  měl  vždy  podrobně  přečíst  a  velmi  zvážit,  co  podepisuje.
Nechápu, jak může v dnešním světě stačit smlouva uzavřená na základě telefonického souhlasu. A
ještě podvodného. Zažil jsem to sám, když se mě po telefonu ptali.  Jste pan Hanák?. Ano. A jste
farářem v Růžďce?  Ano. A pak  mi  už  chodili  jen  maily  a  smsky,  abych  zaplatil  za  uzavřenou
smlouvu. Nechápal jsem. Nerozuměl jsem tomu. A odmítal jsem to. Vyhrožovali soudem. Poslali mi
nahrávku, kde uzavírám smlouvu. Zfingovaný a sestřihaný rozhovor se zcela jinými otázkami, než
které jsem já dostal, a přitom jsem na ně odpovídal ano. Ještěže máme v církvi šikovného právníka,
který mě a náš sbor z toho vysekal. Dávejme si, milí přátelé, pozor, co uzavíráme. Takhle mnoho lidí
přišlo třeba i o barák. Podvodníků, kteří zneužívají Boží vynález, je na světě mnoho.
  Ještě bych ale přidal zkušenost jiného bratra v Kristu. Stalo se to asi před 15ti lety. Přišel za mnou
takhle v květnu a říkal, že se necítí dobře, nemá pokoj, nemůže se modlit, přestal rozumět Božímu
slovu. Zeptal  jsem se ho, odkdy se mu to děje,  protože jsem ho znal jako požehnaného křesťana.
Říkal, že tak od nového roku. A tak jsem se ho zeptal, co se dělo na nový rok, nebo na Silvestra, o
půlnoci. Mám za to, že tuto otázku mi vnuknul Duch svatý. A on řekl, že byl na silvestrovské oslavě,
kde si lidé přáli do nového roku vše nejlepší. A tak jsem se ho zeptal, s kým si všechno přál. A on si
vzpomněl, že na té oslavě byla jedna žena původem z Afriky. A ta se ho místo přání zeptala: „Tak co?
Vstoupíme do toho nového roku společně?“ A on přikývl a podali si na to ruku. Když jsem se ho
zeptal, co to je za ženu, tak řekl, že dcera šamana jednoho afrického kmene. On svým souhlasem, aniž
by tušil, dovolil, aby ho doprovázel duch magie. A proto se necítil dobře. Protože to je duch temnoty.
Vedl jsme ho k pokání, odvrácení se od tohoto ducha a ve jménu Ježíše Krista jsme zrušili to prokletí,
tuto podvodnou smlouvu. Autorita Ježíše Krista je ta nejvyšší. Ježíš je nejlepší právník, advokát, ale
také král králů, který má moc udělit milost. A to se přesně stalo. Bratr v Kristu byl opět svobodný.    
   Bratři a sestry, u Boha se žádného podvodu obávat nemusíme. Bůh je Bohem pořádku a Bohem
smlouvy. On zůstává věrný. A On všechny své smlouvy dodržuje! Vždyť takovou první smlouvou



mezi Bohem a člověkem je přece smlouva po potopě světa.  Duha je znamením, že Bůh už nikdy
nezatopí celý svět! Jak povzbudivé právě do dnešních dní. Uvědomujeme si, že Bůh může všechno a
že by asi nebyl problém zničit celou zem. Ale On to již nikdy nechce udělat. A ani tehdy by to jistě
nechtěl  udělat.  Jaká zvrácenost  lidí  ale tehdy musela být,  když nebylo jiné cesty?  Ale Noe našel
milost!  A byl se svou rodinou zachráněn. Dnes v nové smlouvě může milost  najít  každý.  Milost
v Ježíši  Kristu.  Ježíš Kristus je garantem,  že uzavíráme smlouvu opravdu velmi  dobrou. Ježíš  je
garantem  toho,  že  když  vstupujeme  do  duchovního  světa  v modlitbě,  tak  víme,  že  se  modlíme
k pravému Bohu a nic zlého nám nehrozí. Ovšem k nalezení Kristovy milosti  je ovšem třeba také
pokory, poznání bídy svého vlastního srdce, lítost nad svými hříchy a uvědomění si, že se nejsem
schopen zachránit sám a proto potřebuji Kristovu milost. Nenalezne jí ale ten, kdo si připadá lepší,
nebo dostatečně dobrý. 
  Další  smlouvu,  kterou  Bůh  dodržel  a  naplnil,  byla  smlouva  s Abrahamem.  Jelikož  Abraham
Hospodinu  uvěřil  a  poslechl  jeho  hlas,  tak  se  naplnila  Hospodinova  slova:  Tvé  potomstvo
rozmnožím jako nebeské hvězdy; tvému potomstvu dám všechny tyto země. V tvém potomku
dojdou požehnání všechny pronárody země.‘  A to se také stalo. V jeho praprapotomku, v Ježíši
Kristu dochází skutečně požehnání všechny národy. Nicméně znamením smlouvy s Abrahamem je
obřízka. Svého syna Izáka podle Hospodinova slova musel Abraham osmého dne po narození obřezat.
To pak byl zákon a tradice pro všechen tehdejší Boží lid, který vzešel z Hospodinova příkazu. Se vší
úctou k judaismu, bratři a sestry, jsem docela rád, že křesťané takovou věc podstoupit nemusí. A jsem
rád, že nic takového malým dětem nemusím dělat, to bych opravdu nedal. 
  Nicméně  obřízku  Abrahamovi  smlouvy  nelze  srovnat  se  křtem  smlouvy  nové.  Křest  je  první
poslušný krok na  cestě  následování  Pána Ježíše Krista.  A smlouva Starého zákona není  smlouva
Abrahamova,  ale smlouva Mojžíšova uzavřená na Sinaji,  kde Mojžíš obdržel Desky zákona. Lidu
ovšem ta  smlouva nebyla  vlastní.  A navíc jí  kněží  rozpracovali  tak,  že na lidi  kladli  příliš  těžká
břemena. Ta smlouva nevedla nakonec k životu, ale ke smrti. A Bůh nás nechce vést ke smrti, ale
k životu. A proto v listu Židům 8,7 k tomu čteme:  Kdyby totiž ta první smlouva byla bez vady,
nebylo by třeba připravovat druhou.  A tuto novou smlouvu Bůh vymyslel opravdu velmi dobře!
Milost  Pána  Ježíše  Krista  je  nabízena  každému.  Bůh  člověku  nepočítá  porušení  smlouvy  staré,
nepočítá nám naše hříchy, avšak je potřeba víry, kdy věříme, že za naše viny zemřel Boží Syn. A kdo
tomu věří, stvrzuje vlastně svým křtem tu novou smlouvu v Ježíši Kristu. Ovšem nejen to. Když se
totiž odevzdáme Pánu Ježíši, přijmeme Ho za svého nejen Spasitele, ale i jako Pána, Bůh se k našemu
rozhodnutí  přiznává tím, že nás zapečeťuje Duchem svatým. A to je naprostá bomba, která nemá
obdoby. Co to znamená? Když dáš své srdce Pánu Ježíši, pak Hospodin obřeže tvé srdce. Pak budeš
milovat Hospodina celým svým srdcem i celou svou duší. (Dt 30,6) Jinými slovy o tom čteme ještě
v listu Židům 8,10-11:  A toto je smlouva, kterou uzavřu s domem izraelským po oněch dnech,
praví Hospodin: Dám své zákony do jejich mysli a napíšu jim je na srdce. Budu jim Bohem a
oni budou mým lidem. Pak už nebude učit druh druha a bratr bratra a nebude vybízet: ‚Poznej
Pána,‘ protože mě budou znát všichni,  od nejmenšího až po největšího. Slituji  se nad jejich
nepravostmi a na jejich hříchy už nevzpomenu.‘  Mít zákony Boží ve svém srdci znamená být
Kristův. Ctít Boha a toužit  naplňovat Boží vůli zjevenou v Božím slovu, znamená stát na té Boží
straně. I to i přesto, že je při nás ještě mnoho slabostí. Dovol
  Bůh nám, bratři  a sestry dal Ducha naděje,  Ducha, který nás ujišťuje,  že patříme na věky tomu
pravému Bohu. Bůh své smlouvy dodrží. Ježíš o tom vlastně mluví v tom podobenství O dělnících na
vinici. S každými smluvil  denár. Dostali jej ti, kteří šli pracovat na vinici ráno, i ti, kteří pracovali
jednu jedinou hodinu.  Ti,  co pracovali  celý den,  se pochopitelně  rozčilovali.  Avšak je  potřeba si
uvědomit, že tím denárem je spasení v Ježíši Kristu. A tak jistě se nebudeme rozčilovat, když třeba i
na sklonku svého života lidé uvěří v Ježíše Krista. Bůh dá denár spasení každému, kteří se obrátí a
půjdou za Ježíšem Kristem. Místo staré smlouvy nám Bůh připravil smlouvu novou proto, že nechce,
abychom zahynuli,  ale  abychom měli  život.  Tento denár  spasení ani my nebudeme muset  vracet,
protože Bůh nám dává své spasení nikoliv za výkon, nýbrž darem. Proto za to buďme vděčni. Amen.
Modlitba  píseň 710
Slovo poslání: Koloským 2, 9-12
Požehnání: A pokoj Boží převyšující každé pomyšlení lidské, nechť je s vámi dnes, zítra i na věky.
Amen. 
Píseň 672


